



Titelbild: Medizentrum
der Universitätsklinik Heidelberg

Editorial Editorial

- M. Pfungsten · C. Maier
Laudatio zum 65. Geburtstag von Herrn Prof. Dr. Jan Hildebrandt 263
 Tribute to Prof. Jan Hildebrandt on the occasion of his 65th birthday

Originalien Originals

- P. Felleiter · B. Gustorff · P. Lierz · S. Hornykewycz · H. G. Kress
Einsatz der WHO-Leitlinien für die Tumorschmerztherapie vor Zuweisung in eine Schmerzambulanz 265
 Use of the World Health Organization guidelines on cancer pain relief before referral to a specialized pain service
- O. Rommel · A. Willweber-Strumpf · P. Wagner · D. Surall · J.-P. Malin · M. Zenz
Psychische Veränderungen bei Patienten mit komplexem regionalem Schmerzsyndrom (CRPS) 272
 Psychological abnormalities in patients with complex regional pain syndrome (CRPS)
- L. Gerdesmeyer · R. Lampe · A. Veihelmann · R. Burgkart · M. Göbel
 H. Gollwitzer · K. Wagner
Chronische Radikulopathie. Einsatz der minimal-invasiven perkutanen epiduralen Neurolyse nach Racz 285
 Chronic radiculopathy. Use of minimally invasive percutaneous epidural neurolysis according to Racz
- M. Platzer · R. Likar · C. Stein · E. Beubler · R. Sittl
Topische Applikation von Morphingel bei entzündlichen Haut- und Schleimhautläsionen 296
 Topical application of morphine gel in inflammatory mucosal and cutaneous lesions
- M. Schuler · P. Oster
Zunehmende Bedeutung der Opioide in der Geriatrie 302
 Increasing importance of opioids in geriatrics

Schmerzforum Pain forum

- S. Evers · N. Brockmann · I. Gralow · I.-W. Husstedt
Anforderungen an eine interdisziplinäre Schmerzvorlesung. Ergebnisse einer Umfrage unter Studierenden der Medizin 308
 Requirements for an interdisciplinary lecture on pain. Results from a survey of medical students
- R. D. Müller · H. C. Müller-Busch · G. Lindena · I. Bendinger
Integrierte Versorgung am Beispiel eines regionalen Versorgungsauftrags. Symposium auf dem Deutschen Schmerzkongress 2004 in Leipzig 314
 Integrated care: the example of a regional care contract. Symposium at the German Pain Congress, Leipzig, 2004
- R. Joppich, S. Schmidt, H. Reineke-Bracke, F. Elsner, F. Nauck, L. Radbruch
Palliativmedizin im Grenzbereich 321
 Palliative medicine in the border zone

Für Sie gelesen Read on your behalf

- G. Wasner · R. Baron
Schmerzreize lösen bei Patienten mit chronischem Pruritus Jucken aus. Zentrale Sensibilisierung für Jucken 324
 Painful stimuli cause itching in patients with chronic pruritus. Central sensitization for itching